



SCRIPT LINE

TITLE VF : NOS VOISINS LES DETENUS
TITLE VI : OUR NEIGHBOURS, THE INMATES

Production : Amo Films

Director : Djamel Zaoui et Miguel Sanchez Martin

Original version : French

Delivery : December 2022

Duration : 52'

Nationality : French

Language : French

Version available : French

Rights available : World - France, Monaco, Andorre will be available on August 7, 2025

First broadcasters : Public Sénat et France Télévisions



@ Amo Films – Robert Badinter

Synopsis VF

Un laboratoire expérimental

Le centre de détention de Mauzac a été créé en 1939, mais c'est à l'initiative de Robert Badinter, alors ministre de la Justice, qu'un nouveau centre a été aménagé et construit au milieu des années 80. Le garde des Sceaux l'a inauguré en 1986. Conçu par l'architecte Christian Demonchy, ce centre d'un nouveau genre a des allures de petit village avec ses pavillons, sa place centrale et ses équipements socioculturels. L'architecture est orientée vers le développement d'une vie sociale à l'intérieur et une ouverture vers l'extérieur pour préparer la réinsertion des détenus.

Sorte de «laboratoire expérimental», le centre, qui accueillait au 1er janvier 2023, trois cent trente trois (333) détenus pour une capacité totale de 369, interroge le modèle de détention que notre société souhaite voir appliquer aux détenus avant de les réintégrer. Il offre à la fois un environnement carcéral plus ouvert, une prise en charge médicale et psychologique, mais également pénitentiaire la plus adaptée et individualisée possible pour une meilleure «réintégration» dans le monde des hommes libres, et éviter la récidive.

Robert Badinter est décédé dans la nuit du jeudi 8 au vendredi 9 février 2024

Il était l'homme de l'abolition de la peine de mort qui entra en vigueur le 9 Octobre 1981. Il entrera au Pantheon le 9 Octobre 2025.



@ Amo Films – Mauzac detention center

Synopsis VI

An experimental laboratory

The Mauzac detention center was created in 1939, but it was on the initiative of Robert Badinter, then Minister of Justice, that a new center was designed and built in the mid-1980s. It was inaugurated by the Minister of Justice in 1986. Designed by architect Christian Demonchy, this new-style center resembles a small village, with its pavilions, central square and socio-cultural facilities. The architecture is geared towards the development of a social life inside and an openness to the outside world in preparation for the inmates' reintegration.

A kind of "experimental laboratory", the center, which on January 1, 2023 housed 333 inmates for a total capacity of 369, questions the model of detention that our society would like to see applied to inmates before reintegrating them. It offers a more open prison environment, medical and psychological care, as well as the most appropriate and individualized penitentiary treatment possible, to help prisoners "reintegrate" into the world of free men, and prevent recidivism.

Robert Badinter died on the night of Thursday February 8 to Friday February 9, 2024. He was the man behind the abolition of the death penalty, which came into force on October 9, 1981. He will enter the Pantheon on October 9, 2025.